

October 31, 1962

**Soviet Report on the American Preparation of War
During the Cuban Missile Crisis**

Citation:

"Soviet Report on the American Preparation of War During the Cuban Missile Crisis",
October 31, 1962, Wilson Center Digital Archive, CWIHP archive.
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/114527>

Summary:

Report on the American mass media and preparations for war. "Washington is engulfed in an atmosphere of war hysteria."

Credits:

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

17.



СПРАВКА № 5622/273 от 27.X.62г.

(исходный) шифротелеграмма № 31010/215

от 27 октября 1962г.

из Вашингтона

"Телеграмма направлена тов. тов. ХРУЩЕВУ, КОЗЛОВУ, СУСЛОВУ, ПОКОМАРЕВУ, ГРОМОВУ".

В Вашингтоне царит атмосфера военной истерии, подогреваемая печатью, телевидением и радио. Основой всех статей, радиотелепередач является возможность войны из-за Кубы. Белый дом, Пентагон, госдепартамент и ЦРУ работают круглые сутки. Усилила деятельность служба гражданской обороны.

По сообщениям печати, разработаны планы проведения и подготовки к срочной эвакуации президента, правительства и основных министерств в засекреченный район в 300 милях от Вашингтона (на случай возникновения войны).

По радио и в печати непрерывно повторяются сигналы нападения и даются инструкции о том, как вести себя на случай тревоги.

На 22 октября было назначено чрезвычайное заседание Комитета гражданской обороны, конференция губернаторов. Возглавит заседание РОКФЕЛЛЕР.

23 октября СЭЛДЖЕР провел в Белом доме совещание с представителями крупнейших американских телеграфных агентств радио, газет и телекомпаний. Было принято решение о цензуре сообщений о передвижении войск, военных планов, мероприятий правительства. Решение уже проводится в жизнь. Пересматриваются планы работы президента, госсекретаря, министра обороны и других ответственных чиновников правительства, с целью сокращения отлучек из Вашингтона. Пресекается деятельность различных общественных организаций, выступавших с критикой действий правительства.

Составлена (отпечатана) в срочн. экз., учтена в журнале

File 90238,
Vol. 1

Исполнитель Хрущев
(фамилия)

31 октября 1962 г.

2.

~~Многие правые конгрессмены и сенаторы в условиях сложившейся обстановки выступают с открытыми поджигательными речами, с неприкрываемыми призывами к войне. К их числу относятся сенаторы - республиканцы ДИРКСЕН, КИТИНГ, КЕЙПХАРД. Даже некоторые либеральные деятели типа сенатора ХЭМФРИ склоняются к тому, что США должны испытать свой шанс.~~

На подготовку общественного мнения, на создание атмосферы военного психоза брошены все средства военной пропаганды.

Стремления американского правительства осуществить нападение на Кубу не изменило даже принятие Советским Союзом предложения У ТАНА. Как полагают, конец текущей недели является наиболее критическим периодом для развития событий против Кубы.

Исп. [REDACTED], [REDACTED]
отп. в одном экз. со стеногр., тетр. № 314
в дело № [REDACTED] том № [REDACTED]
веч. [REDACTED]
вед. [REDACTED]

File 90238.vol 1

[On the bottom of first page, the date the document was typed is indicated as 31 October 1962]

REPORT #5622/273 from 27.X.62
from incoming (outgoing) ciphered telegram # 31010/815
from 27 October 1962
from Washington

"Telegram sent to comrs. KHRUSHCHEV, KOZLOV, SUSLOV, PONOMAREV, GROMYKO".

Washington is engulfed in an atmosphere of war hysteria, fueled by the press, television and radio. The gist of every article, every television and radio report is the possibility of war over Cuba. The White House, the Pentagon, the State Department and the CIA are working around the clock. The Civil Defense Administration stepped up its activities.

According to press reports, plans have been worked out for carrying out and preparing an evacuation of the president, the government and major ministries to a secret location 300 miles from Washington (in case of war).

The radio and the press are continually drilling on signals of attack and giving instructions on how to behave in case of [war] alert.

An extraordinary meeting of the Committee for Civil Defense and the conference of governors was scheduled for 22 October. The meeting will be chaired by ROCKEFELLER.

On 23 October, SALINGER held a conference in the White House with representatives of the largest American telegraph services, radio, newspaper, and television companies. A decision was made to sanitize [o tsenzure] reports regarding troop movements, military plans and government measures. This decision is already being implemented. Working schedules of the President, the Secretary of State, the Secretary of Defense and other important government officials are revised, in order to cut down the time of their absence from Washington. Activities of various social organizations criticizing the government's actions are suppressed.

Many right-wing congressmen and Senators, given current circumstances, make explicitly inflammatory speeches with undisguised appeals to go to war. Among them are Republican Senators DIRKSEN, KEATING, and CAPEHARD. Even some liberal figures such as Senator HUMPHREY are leaning towards the idea that the USA must take chances.

Every means of military propaganda is being used to prepare public opinion, to create an atmosphere of military psychosis.

The intentions of the American government to carry out an attack against Cuba remain unaffected even after the Soviet Union accepted the proposal by U THANT. It is likely that the end of this week will be the most critical period in the developments against Cuba.

Executed by: [redacted], [redacted]
one copy printed from stenograph, notebk. #314

to file # _ , vol. # _ _
typ [redacted]
reg[ister] #[redacted]